

ထုတ်ပြန်ချက် : ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ မတ်လ ၁၂ရက်နေ့ ၊ ပထမနေ့

ဤခဲယဉ်းကျပ်တည်းသောနေ့၏ အစသည် မြန်မာပြည်တစ်လျှောက်ရှိ သန်းချီရှိသောတိုင်းရင်းသား တို့၏စားဝတ်နေရေးများနှင့် အခွင့်အရေးတို့အား ကြီးမားလှသည့် အကျိုးသက် ရောက်မှုကို ဖြစ်စေနိုင်ပါသည်။ မြန်မာပြည်တွင်း မှတ်ပုံမတင်ရသေးသည့် မြေယာအားလုံးသည် ယနေ့သန်းခေါင်ယံအချိန်ကတည်းက စပြီး မြေလွတ်၊ မြေလပ်၊ နှင့်မြေရိုင်းများအဖြစ် တရားဝင် ဖြစ်လာခဲ့ပါသည်။ လက်တွေ့အားဖြင့်၊ ယခုအချိန်တွင်မြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရသည် ဧက သိန်း၅၀အထိ ရှိသော မြေယာများအား မိမိကိုယ်ပိုင် (၂၀၁၂) မြေလွတ်၊ မြေလပ်၊ မြေရိုင်း စီမံခန့်ခွဲမှုဥပဒေ အောက်တွင် အခြားရည်ရွယ်ချက်များ အတွက် ပြောင်းလဲခဲ့ခြင်းသည် တိုင်းရင်းသားဒေသများ၏ မြေယာများအား သိမ်းပိုက်နိုင်ရေးအတွက် နည်းလမ်းပွင့်လာခဲ့ပါသည်။ ဤကိန်းဂဏန်းအရေအတွက်သည် မြန်မာပြည်၏ မြေယာ သုံးပုံတစ်ပုံနှင့်ညီမျှပြီး တိုင်းရင်းသားဒေသများ၌ ရှိသော မြေယာ ၈၂ ရာခိုင်နှုန်းသည် အရေးပါသည့် ဓလေ့ထုံးတမ်းမြေယာအဖြစ် တည်ရှိနေပါသည်။

၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့တွင် မြေလွတ်၊ မြေလပ်နှင့် မြေရိုင်း စီမံခန့်ခွဲမှုဥပဒေသည် သိမ်းဆည်းခံလယ်ယာမြေအားလုံးနှင့် မှတ်ပုံမတင်ရသေးသော အသုံးပြုမြေယာများအား ၂၀၁၉ခုနှစ် မတ်လ ၁၁ ရက်နေ့၌ နောက်ဆုံးနေ့ဖြင့် ခွင့်ပြုမိန့် တင်ပြရန် ပြင်ဆင်ပြောင်းလဲမှုအား ပြုလုပ်ခဲ့ပါသည်။ အဆိုပါ ပြင်ဆင်ဆဲဥပဒေသည် တိုင်းရင်းသားဓလေ့ထုံးတမ်းမြေယာများအား မလွှမ်းမိုးထားကြောင်း ရှင်းလင်းစွာဖော်ပြထားသော်လည်း လိုက်လျောညီထွေသောပြင်ဆင်မှု အသုံးပြုမှုများသည်ပီပြင် ပြတ်သားမှုမရှိပေ။ ထို့အပြင်၊ ထိုကဲ့သို့သော ဓလေ့ထုံးတမ်းမြေယာများအား သတ်မှတ်ရန် တရားဝင် နည်းလမ်းများမရှိပါ။ ရလဒ်အနေဖြင့် ဓလေ့ထုံးတမ်းအရ မြေယာအသုံးပြုမှုကို ကျင့်သုံးသည့် သန်းချီရှိသော ပြည်သူများအတွက် မိမိတို့၏ အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းနှင့် ဝင်ငွေအတွက် ကာကွယ်မှုရရန် မည်သည့် အာမခံချက်တစ်စုံမှ မရှိပေ။

တိုင်းရင်းသားဒေသများရှိ ဒေသခံပြည်သူများအတွက် မိမိတို့ ဓလေ့ထုံးထမ်းစဉ်လာအရ ကျင့်သုံးသော မြေယာများကို အချိန်မီ မြေယာမှတ်ပုံတင်မှု မပြုနိုင်ခြင်းသည် စိတ်ပျက်ဖွယ်ရာ အခြေအနေတရပ်ဖြစ်ကြောင်း ကရင်လူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့မှ လေ့လာတွေ့ရှိခဲ့ပါသည်။ ထို့အပြင် ဤသတ်မှတ်ထားသော တိုတောင်းသည့် ခြောက်လတာ ကာလအတွင်း မြေစာရင်းဌာနသို့ လက်လှမ်းမမီသည့် ကျေးလက်ဒေသရှိ ဒေသခံပြည်သူများအပြားရှိသလို အဆိုပါ အတည်ပြုခဲ့သော မြေလွတ်မြေလပ်မြေရိုင်း စီမံခန့်ခွဲရေးဥပဒေရှိနေသည်ကိုလည်း သတိမပြုမိကြပေ။ ထို့နည်းအတူ ကျေးလက်ဒေသရှိ ပြည်သူအများအပြားသည် မြန်မာစကားကို ကောင်းမွန်စွာ ပြောဆိုနိုင်စွမ်းမရှိကြသဖြင့် မိမိတို့၏ မြေယာမှတ်ပုံတင်ရန်လည်း မစွမ်းဆောင်နိုင်ကြပါ။ ပို၍ဆိုးသည်မှာ မြေယာမှတ်ပုံတင်ရန် ပျက်ကွက်သော ကျေးလက်နေတိုင်းရင်းသားများသည် မိမိ၏ မြေယာများတွင်ဆက်လုပ်ကိုင်လျှင် ယခုအခါ မြေလွတ်မြေလပ်မြေရိုင်း ဥပဒေ၏ချုပ်ကိုင်မှုအောက်တွင် မြေယာကျူးကျော်မှုနှင့် တရားမဝင် မြေယာသုံးစွဲမှု မြောက်သဖြင့် တရားစွဲခံရမည့် အန္တရာယ် ကျရောက်နေပါသည်။ အချုပ်အားဖြင့်ဆိုရသော် ဒေသခံများသည်

မိမိ၏ဘိုးဘွားပိုင်မြေယာများတွင် လုပ်ကိုင်လျှင်သော်လည်းကောင်း၊ နေထိုင်လျှင်သော်လည်းကောင်း ထောင်ဒဏ်နှစ်နှစ် နှင့် ဒဏ်ငွေကျပ် ၅၀၀၀၀၀ (ဒေါ်လာ ၃၃၀) ပေးရမည်ဖြစ်သည်။

မြန်မာနိုင်ငံ၏ မြေယာစီမံခန့်ခွဲမှုသည် ရှုပ်ထွေးသောဥပဒေဘောင်အချက် ၇၀ ထက်ပါသော စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းဖြင့် ထိန်းခွဲသော်လည်း ဘယ်ဥပဒေတစ်စုံတစ်ရာမျှ ဓလေ့ထုံးတမ်းစဉ်လာအရမြေယာလုပ်ကိုင်ကျင့်သုံးမှုကို အသိအမှတ်ပြုထားခြင်း မရှိပါ။ ဆယ်စုနှစ်များအတွင်း ဓလေ့ထုံးတမ်းစဉ်လာအရ မြေယာများ သိမ်းယူသည့် အစိုးရ၊ တပ်မတော်နှင့် တပ်သား သို့မဟုတ် လက်နက်ကိုင်များကို ပြစ်ဒဏ်ကင်းလွတ်နေသဖြင့် လူစုတစ်ခွင်လုံး၏ စားဝတ်နေရေးလုံခြုံမှုကို လုပ်ဆောင်သော စွမ်းရည်ကိုပိတ်ပင်နေပါသည်။ ဓလေ့ထုံးတမ်းစဉ်လာအရ မြေယာလုပ်ကိုင်ကျင့်သုံးမှုကို အသိအမှတ်ပြုခြင်းနှင့် ကာကွယ်ခြင်းရရှိရေးအတွက် ဤအားနည်းချက်ကို ရင်ဆိုင်ရန် အချိန်ရောက်ပြီဖြစ်သည်။ လုပ်ဆောင်ခြင်း တစ်စုံတစ်ရာမရှိပါက မြန်မာနိုင်ငံအရှေ့တောင်ပိုင်းတွင် တည်ရှိနေသော မြေယာဆိုင်ရာ ပြဿနာ များကို ပိုမိုကြီးလာစေပါသည်။ ဤကား ဒေသခံလူထုနှင့် လက်ရှိငြိမ်းချမ်းရေးလမ်းစဉ်အတွက် ဆိုးရွားသော အကျိုးဆက်များ ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်ပါသည်။

ထို့ကြောင့်၊ ကရင်လူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့မှ မြန်မာအစိုးရကို မြေလွတ်၊မြေလပ်နှင့်မြေရိုင်းများ စီမံအုပ်ချုပ်သော ဥပဒေအား အကောင်အထည်ဖော်ခြင်းမှ နှောင့်နှေးမှုမရှိပဲ ချက်ချင်းရပ်တန့်ရန်တိုက်တွန်းပါသည်။ တိုင်းရင်းသားလယ်သမားများသည် ရာဇဝတ်သားများမဟုတ်ပဲ မိသားစု၏စားဝတ်နေရေးအတွက်သာ ရုန်းကန်လှုပ်ရှားပေးနေရသောကြောင့် ဘယ်လိုအခြေအနေမျှ ၎င်းတို့အား ထိုကဲ့သို့မဆက်ဆံသင့်ပါ။ ကရင်လူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့မှ မြန်မာအစိုးရအား လိုအပ်သောအတိုင်းအတာကိုဆောင်ရွက်ရန်နှင့် ဓလေ့ထုံးတမ်းစဉ်လာအရ မြေယာလုပ်ကိုင်ကျင့်သုံးမှုကို အသိအမှတ်ပြုပြီး အပြည့်အဝ ကာကွယ်ပေးမှုသည် ၂၀၁၆ ခုနှစ် အမျိုးသားမြေယာသုံးစွဲမှု မူဝါဒနှင့်တစ်ပြေးညီဖြစ်အောင် သက်ဆိုင်သော လူထုအခြေပြု အဖွဲ့အစည်းနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် တောင်းဆိုပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံအမြဲတမ်းကိုယ်စားလှယ်မှ ဂျီနီဗာတွင် ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂလူ့အခွင့်အရေးကောင်စီ အစည်းအဝေးအတွင်း မနေ့က ယခုလို ပြောပါသည်။ ‘လူ့အခွင့်အရေးနှင့် ပါဝင်ဆောင်ရွက်ခြင်းသည် ဒီမိုကရက်တစ် လူထုကဲ့သို့ အောင်မြင်သော မြန်မာနိုင်ငံကို ပြောင်းလဲစေရန်အတွက် အဓိကဖြစ်ပါသည်။’ ဓလေ့ထုံးတမ်းစဉ်လာအရ မြေယာလုပ်ကိုင်ကျင့်သုံးမှုဥပဒေအခွင့်အရေးများကို ငြင်းပယ်ခံနေရသရွေ့ သန်းနှင့်ချီသော တိုင်းရင်းသားများ ၏ ပူးပေါင်းပါဝင်မှု မရှိမည် မဟုတ်ပါ။ မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရမှ ၎င်းတို့ပြောဆိုသည့်အတိုင်း နေထိုင်ပြီး နိုင်ငံသားအားလုံး၏ ယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းစဉ်လာနှင့်အခွင့်အရေးများအား ထိုတိုင်းရင်းသား များ၏ နောက်ခံအကြောင်းနှင့် မပတ်သက်ပဲ ကာကွယ်ပေးနိုင်ရန်လုပ်ဆောင်ရမည်ဖြစ်သည်။